
Protokół 
LVIII Sesji Rady Gminy Kleszczewo 

z dnia 25 października 2023 r. 
 
 
 Posiedzenie rozpoczął o godzinie 16:10 Przewodniczący Rady Pan Marek Maciejewski, 
który przywitał przybyłych na Sesję radnych, sołtysów, pracowników gminy oraz 
zaproszonych gości.  
 Przed rozpoczęciem obrad, Wójt Gminy podziękował wyróżnionym nauczycielom za 
zaangażowanie w pracę, szczególną aktywność oraz podkreślił wysoki poziom wyników 
osiąganych przez uczniów uczęszczających do gminnych szkół. Wójt Gminy wraz z 
Przewodniczącym Rady Gminy i Panią Sekretarz Gminy wręczyli pedagogom nagrody Gminy. 
Nagrody Gminy Kleszczewo otrzymali : 
- Violetta Porębiak, nauczycielka Zespołu Szkół w Kleszczewie  
- Ewa Hudziak, nauczycielka Zespołu Szkół w Kleszczewie  
- Agnieszka Socha-Szymczak, wicedyrektor Zespołu Szkół w Tulcach 
- Katarzyna Niewolna, nauczycielka Zespołu Szkół w Tulcach.  
  
W sesji udział wzięli radni: 

Batycka Regina 
Dembska Monika 
Kirkowska Ewa  
Maciejewski Marek 
Maćkowiak Tomasz 
Stachowiak Grzegorz 
Strzelczyk Janina 
Szymczak Łukasz 
Świątczak Krzysztof 
Wilczyk Maria 
Żołądek Jakub 
 
oraz sołtysi: 

Doba Paweł 
Fludra Jolanta 
Jaroszewska Lucyna 
Książkiewicz Czesław 
Lesiński Stanisław 
Mąderek Jan 
Nowicki Eugeniusz 
Nowicki Ferdynand 
Rutkowska Mirosława 
Walkowiak Jacek 
 
a także: 



Bogdan Kemnitz - Wójt Gminy 
Ewa Iczakowska - Sekretarz Gminy/Zastępca Wójta  
Agata Kaczmarek - Skarbnik Gminy  
Magdalena Sołtysiak - Kierownik Referatu Oświaty 
Joanna Laskowska - Inspektor ds. zamówień publicznych i inwestycji 
Anna Woźniak -Tyczka - Radca prawny 
Mariusz Przybyła - Dyrektor Zespołu Szkół w Kleszczewie 
Andrzej Szymczak - Dyrektor Zespołu Szkół w Tulcach 
Mirosława Radzimska - Kierownik Ośrodka Pomocy Społecznej  
Mateusz Wrześniewski - Urbanista/Autor programu opieki nad zabytkami. 
 

Przewodniczący Rady poinformował, że do podejmowania prawomocnych uchwał 
wymagana jest obecność co najmniej połowy ustawowego składu Rady Gminy i zarządził 
głosowanie obecności radnych. Obecność potwierdziło 11 radnych, co stanowi quorum.  

Przewodniczący Rady poinformował, że proponowana jest zmiana porządku obrad  
i poprosił Panią Sekretarz o wyjaśnienie zmian. Pani Sekretarz powiedziała, że zmiana 
porządku obrad polega na zdjęciu z porządku obrad punktu w sprawie podjęcia uchwały  
w sprawie przyjęcia Gminnego Programu opieki nad zabytkami dla Gminy Kleszczewo na lata 
2024-2027, w związku z nieotrzymaniem przez urząd odpowiedzi (opinii) od Wojewódzkiego 
Konserwatora zabytków, które jest konieczne do podjęcia uchwały. 

W związku z brakiem pytań Pan Przewodniczący przeszedł do głosowania zmiany 
porządku obrad. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 11 radnych. 
Za zmianą porządku obrad głosowało 11 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
 
Porządek obrad przedstawiał się następująco: 

1. Otwarcie. 

2. Interpelacje radnych. 

3. Przyjęcie protokołu z obrad poprzedniej Sesji. 

4. Sprawozdanie z wykonania uchwał podjętych na ostatniej Sesji.  

5. Sprawozdanie z realizacji zadań oświatowych w roku szkolnym 2022/2023. 

6. Zabytki na terenie Gminy Kleszczewo. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia „Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych 
Gminy Kleszczewo na lata 2023-2028.  

8. Podjęcie uchwały w sprawie trybu i sposobu powoływania oraz odwoływania członków 
Zespołu Interdyscyplinarnego w Kleszczewie.  

9. Podjęcie uchwały w sprawie wieloletniego programu gospodarowania mieszkaniowym 
zasobem Gminy Kleszczewo na lata 2023-2027. 



10. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany porozumienia międzygminnego w przedmiocie 
powierzenia Miastu Poznań przez Gminę Oborniki, Gminę Murowana Goślina, Gminę 
Czerwonak, Gminę Swarzędz, Miasto i Gminę Pobiedziska, Gminę Kleszczewo, Miasto  
i Gminę Kostrzyn zadania publicznego polegającego na zagospodarowaniu 
niesegregowanych (zmieszanych) odpadów komunalnych pochodzących z terenu gmin: 
Oborniki, Murowana Goślina, Czerwonak, Swarzędz, Pobiedziska, Kleszczewo, Kostrzyn, 
którego wykonanie nastąpi w Instalacji Termicznego Przekształcania Odpadów 
Komunalnych w Poznaniu. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie w trybie 
bezprzetargowym na okres 3 lat części nieruchomości rolnej, stanowiącej własność Gminy 
Kleszczewo, oznaczoną numerem ewidencyjnym 55 i 56 w obrębie ewidencyjnym 
Kleszczewo. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie w trybie 
bezprzetargowym na okres 3 lat części nieruchomości rolnej o powierzchni 0,3400 ha, 
stanowiącej własność Gminy Kleszczewo, oznaczoną numerem ewidencyjnym 92/8  
w obrębie ewidencyjnym Gowarzewo. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie w trybie 
bezprzetargowym na okres 3 lat części nieruchomości rolnej, stanowiącej własność Gminy 
Kleszczewo, oznaczoną numerem ewidencyjnym 24/2 i 24/3 w obrębie ewidencyjnym 
Bylin. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie w trybie 
bezprzetargowym na okres 3 lat nieruchomości rolnej, stanowiącej własność Gminy 
Kleszczewo, oznaczoną numerem ewidencyjnym 17 w obrębie ewidencyjnym Poklatki. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia cen za usługi przewozowe w transporcie zbiorowym 
środkami komunikacji gminnej. 

16. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2023 r.  

17. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kleszczewo 
na lata 2023-2041.  

18. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia w 2024 r. dotacji na realizację zadań 
inwestycyjnych obejmujących finansowanie prac konserwatorskich, restauratorskich lub 
robót budowlanych przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków lub gminnej ewidencji 
zabytków, ich rozliczania oraz kontroli w ramach Rządowego Programu Odbudowy 
Zabytków. 

19. Informacja nt. złożonych oświadczeń majątkowych. 
20. Informacja przewodniczących komisji o tematyce posiedzeń. 
21. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
22. Zapytania i wolne wnioski. 
23. Zakończenie. 
 

Ad. 2 porządku posiedzenia 
 Radni nie zgłosili interpelacji. 
 
Ad. 3 porządku posiedzenia 



Przewodniczący obrad poinformował, że do protokołu żaden z radnych nie zgłosił uwag 
i spytał, czy w chwili obecnej są jakieś uwagi ? 

W związku z brakiem uwag członkowie Rady przeszli do głosowania nad przyjęciem 
protokołu LVII Sesji. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 11 radnych. 
Za przyj ęciem protokołu głosowało 9 radnych. 
Przeciw przyjęciu protokołu głosowało 0 radnych. 
Od głosu wstrzymało się 2 radnych. 

Ad. 4 porządku posiedzenia  
Sprawozdanie z wykonania uchwał podjętych podczas LVII Sesji Rady Gminy 

przedstawiła Pani Sekretarz i stanowi ono załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad. 5 

Sprawozdanie z realizacji zadań oświatowych w roku szkolnym 2022/2023 w formie 
prezentacji multimedialnej przedstawiła Pani Magdalena Sołtysiak. Prezentacja stanowi 
załącznik do protokołu. Pani Kierownik przedstawiła także prezentacje przygotowane przez 
dyrektorów szkół, obrazujące osiągnięcia uczniów. 
 
Ad. 6 

Pan Mateusz Wrześniewski omówił, przygotowany przez siebie Gminny Program Opieki 
nad Zabytkami dla Gminy Kleszczewo. 

Podstawowym zadaniem Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami jest ukierunkowanie 
działań samorządu gminnego, służących podejmowaniu zaplanowanych decyzji dotyczących 
finansowania, inicjowania, wspierania oraz koordynowania prac z dziedziny ochrony zabytków 
i krajobrazu kulturowego oraz upowszechniania i promowania dziedzictwa kulturowego. Jest 
to uzupełniający dokument w stosunku do innych aktów planowania gminnego.  

Celem programu jest także organizacja działań edukacyjnych i wychowawczych dla 
miejscowej społeczności.  
Istotą Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami jest również zebranie podstawowych 
informacji dotyczących historii i krajobrazu kulturowego gminy w jednym dokumencie.  
W treści Programu znaleźć powinny się między innymi takie elementy jak ogólny rys 
historyczny gminy, proponowane kierunki działań w zakresie ochrony zabytków, podstawy 
prawne ochrony dziedzictwa kulturowego, a także dostępne źródła finansowania inwestycji 
z tym związanych. Ważnym elementem programu jest wykaz gminnej ewidencji zabytków, 
wskazanych do ujęcia przez Wojewódzki Urząd Ochrony Zabytków. 
Pan Wrześniewski, na prośbę Przewodniczącego, wymienił najważniejsze istniejące 
w poszczególnych miejscowościach gminy zabytki, na terenie gminy zabytków jest ok. 200. 
Przygotowana przez Pana Wrześniewskiego prezentacja stanowi załącznik do protokołu. 
 

Radny Grzegorz Stachowiak przypomniał, że w ubiegłych latach uczniowie kończący 
szkołę mieli zorganizowany całodniowy objazd po gminie, podczas którego zapoznawali się  
z najważniejszymi zabytkami i inwestycjami. Pan Stachowiak zaproponował, aby powrócić do 



tej tradycji, szczególnie, że wprowadziło się wielu nowych mieszkańców, którzy często nie 
wiedzą nawet jakie miejscowości znajdują się w obrębie Gminy Kleszczewo. 

W związku z brakiem dalszych pytań pan Przewodniczący podziękował za przybycie  
oraz przedstawione informacje i przeszedł do dalszej części posiedzenia.  
 
 
Ad. 7 

Projekt Uchwały Nr LVIII/492/2023 w sprawie przyjęcia „Strategii Rozwiązywania 
Problemów Społecznych Gminy Kleszczewo na lata 2023-2028” przedstawiła Pani Kierownik 
Mirosława Radzimska. Projekt Uchwały był szczegółowo omawiany podczas posiedzeń 
Komisji. 

Głównym celem przyjętym w Strategii jest: „Gmina Kleszczewo – bezpieczna, przyjazna 
i otwarta dla mieszkańców, zapewniająca wysoki standard życia”.  
Cele strategiczne: 
- Cel Strategiczny nr I - Rozwój systemu wsparcia rodziny ze szczególnym uwzględnieniem 
rodzin dysfunkcyjnych; 
- Cel Strategiczny nr II - Aktywizacja i integracja grup zagrożonych wykluczeniem 
społecznym; 
- Cel Strategiczny nr III - Świadome, aktywne i zdrowe społeczeństwo. 
 

W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 
przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 11 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 11 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych 
Uchwała Nr LVIII/492/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 8 

Projekt Uchwały Nr LVIII/493/2023 w sprawie trybu i sposobu powoływania oraz 
odwoływania członków Zespołu Interdyscyplinarnego w Kleszczewie przedstawiła Pani 
Mirosława Radzimska. Projekt Uchwały był szczegółowo omawiany podczas posiedzeń 
Komisji. Pani Kierownik powiedziała, że ustawa o przeciwdziałaniu przemocy domowej 
została nowelizowana ustawą z dnia 9 marca 2023 r. o zmianie ustawy o przeciwdziałaniu 
przemocy domowej oraz niektórych innych ustaw, nakładając na gminę nowe obowiązki. 
W celu powołania członków Zespołu Wójt Gminy Kleszczewo występuje do podmiotów, 
o których mowa w art. 9a ust. 3 i 3a oraz ust. 4 ustawy z dnia 29 lipca 2005 r. o przeciwdziałaniu 
przemocy domowej - o imienne wskazanie przedstawicieli danego podmiotu do pracy 
w Zespole. Po uzyskaniu od podmiotów danych osób wskazanych przez te podmioty, Wójt 
Gminy Kleszczewo powołuje skład osobowy Zespołu w drodze zarządzenia. 
Członkowie Zespołu pełnią swoje funkcje do czasu odwołania przez Wójta Gminy Kleszczewo. 
Wójt Gminy Kleszczewo odwołuje członka Zespołu: 
1) na pisemny wniosek członka Zespołu, zawierający jego rezygnację z pracy w Zespole, 



2) na wniosek podmiotu, którego członek Zespołu jest przedstawicielem, 
3) w przypadku ustania zatrudnienia członka Zespołu w podmiocie, który typował go do 

pracy w Zespole lub ustania członkostwa w organizacji, która typowała członka do pracy 
w Zespole, 

4) na uzasadniony wniosek przewodniczącego Zespołu w przypadku: 
- nie uczestniczenia członka w posiedzeniach Zespołu, w tym nieusprawiedliwionych 
nieobecności, 
- powtarzających się wielokrotnie rażących zaniedbań swoich obowiązków wynikających 
z udziału w składzie Zespołu, 
- wykonywania przez członka Zespołu czynności lub zajęć pozostających w kolizji 
z obowiązkami członka Zespołu lub podważających zaufanie do jego bezstronności lub 
niezależności, 
- w przypadku skazania członka Zespołu prawomocnym wyrokiem za przestępstwo popełnione 
umyślnie, 
- w przypadku okoliczności utrudniających dalszą pracę członka Zespołu. 
Odwołanie członka Zespołu skutkuje koniecznością uzupełnienia składu Zespołu o członka 
będącego przedstawicielem podmiotu, którego przedstawiciel został odwołany, w drodze 
zarządzenia Wójta Gminy Kleszczewo, na zasadach przewidzianych dla powoływania 
członków Zespołu. 
Odwołanie członka Zespołu następuje w drodze zarządzenia Wójta Gminy Kleszczewo. 
 

W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 
przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 11 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 11 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr LVIII/493/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 9 

Projekt Uchwały Nr LVIII/494/2023 w sprawie wieloletniego programu gospodarowania 
mieszkaniowym zasobem Gminy Kleszczewo na lata 2023-2027 przedstawiła Pani Sekretarz. 
Projekt Uchwały był szczegółowo omawiany podczas posiedzeń Komisji.  

Zgodnie z art. 21 ust. 1 pkt ustawy z dnia 21 czerwca 2001 r. o ochronie praw lokatorów, 
mieszkaniowym zasobie gminy i o zmianie Kodeksu cywilnego Rada Gminy uchwala 
wieloletni program gospodarowania mieszkaniowym zasobem gminy. Przyjęty program przez 
Radę Gminy Kleszczewo Uchwałą Nr XXXVIII/313/2018 z dnia 31 stycznia 2018 r. 
obejmował lata 2018-2022.  
Przedłożony projekt uchwały spełnia ustawowe wymogi zawarte w art. 21 ustawy o ochronie 

praw lokatorów, mieszkaniowym zasobie gminy i zmianie Kodeksu cywilnego w związku 
z czym zawiera w szczególności:  
1) prognozę dotyczącą wielkości oraz stanu technicznego zasobu mieszkaniowego gminy 

w poszczególnych latach, z podziałem na lokale socjalne i pozostałe lokale mieszkalne, 



2) analizę potrzeb oraz plan remontów i modernizacji wynikający ze stanu technicznego 
budynków i lokali, z podziałem na kolejne lata; 

3) planowaną sprzedaż lokali w kolejnych latach, 
4) zasady polityki czynszowej oraz warunki obniżania czynszu, 
5) sposób i zasady zarządzania lokalami i budynkami wchodzącymi w skład 

mieszkaniowego zasobu gminy oraz przewidywalne zmiany w zakresie zarządzania 
mieszkaniowym zasobem gminy w kolejnych latach, 

6) źródła finansowania gospodarki mieszkaniowej w kolejnych latach, 
7) wysokość wydatków w kolejnych latach, z podziałem na koszty bieżącej eksploatacji, 

koszty remontów oraz koszty modernizacji lokali i budynków wchodzących w skład 
mieszkaniowego zasobu gminy, koszty zarządu nieruchomościami wspólnymi, których 
gmina jest jednym z współwłaścicieli, a także wydatki inwestycyjne. 

Mając powyższe na uwadze podjęcie przedmiotowej uchwały należy uznać za uzasadnione. 
 

W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 
przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 11 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 11 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr LVIII/494/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 10 

Projekt Uchwały Nr LVIII/495/2023 w sprawie zmiany porozumienia międzygminnego 
w przedmiocie powierzenia Miastu Poznań przez Gminę Oborniki, Gminę Murowana Goślina, 
Gminę Czerwonak, Gminę Swarzędz, Miasto i Gminę Pobiedziska, Gminę Kleszczewo, Miasto 
i Gminę Kostrzyn zadania publicznego polegającego na zagospodarowaniu niesegregowanych 
(zmieszanych) odpadów komunalnych pochodzących z terenu gmin: Oborniki, Murowana 
Goślina, Czerwonak, Swarzędz, Pobiedziska, Kleszczewo, Kostrzyn, którego wykonanie 
nastąpi w Instalacji Termicznego Przekształcania Odpadów Komunalnych w Poznaniu. Projekt 
Uchwały przedstawiła Pani Sekretarz, projekt był omawiany podczas posiedzeń Komisji. 

Proponuje się zmienić porozumienie międzygminne w celu doprecyzowania zasad 
współpracy, a w szczególności w zakresie rozliczenia dotacji celowej przekazywanej Miastu 
Poznań na realizację zadania publicznego przez Gminy. 
 

W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 
przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 11 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 11 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr LVIII/495/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 



 
Ad. 11 

Projekt Uchwały Nr LVIII/496/2023 w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie 
w trybie bezprzetargowym na okres 3 lat części nieruchomości rolnej, stanowiącej własność 
Gminy Kleszczewo, oznaczoną numerem ewidencyjnym 55 i 56 w obrębie ewidencyjnym 
Kleszczewo przedstawiła Pani Sekretarz. Projekt Uchwały był omawiany podczas posiedzeń 
Komisji.  

Dotychczasowy dzierżawca zwrócił się do Wójta Gminy Kleszczewo z wnioskiem  
o przedłużenie umowy dzierżawy z dnia 2 września 2021 r. Wniosek dotyczy działek gruntu  
o numerach ewidencyjnych 55 i 56, położonych w obrębie ewidencyjnym Kleszczewo o łącznej 
powierzchni 1,27 ha. Wyraża się zgodę na wydzierżawienie w trybie bezprzetargowym na 
okres 3 lat i zawarcie przez Wójta Gminy Kleszczewo z dotychczasowym dzierżawcą kolejnej 
umowy. 
Podjęcie niniejszej uchwały jest niezbędne do zawarcia przez Wójta Gminy Kleszczewo 
kolejnej umowy dzierżawy na okres 3 lat. 
 

W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 
przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 11 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 11 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr LVIII/496/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 12 

Projekt Uchwały Nr LVIII/497/2023 w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie 
w trybie bezprzetargowym na okres 3 lat nieruchomości rolnej, stanowiącej własność Gminy 
Kleszczewo, oznaczoną nr ewidencyjnym 92/8 w obrębie ewidencyjnym Gowarzewo 
przedstawiła Pani Sekretarz. Projekt Uchwały był omawiany podczas posiedzeń Komisji.  

Dotychczasowy dzierżawca zwrócił się do Wójta Gminy Kleszczewo z wnioskiem 
o przedłużenie umowy dzierżawy z dnia 2 września 2019 r. Wniosek dotyczy działki gruntu 
o numerze ewidencyjnym 92/8, położonej w obrębie ewidencyjnym Gowarzewo o powierzchni 
0,3400 ha. Mamy tutaj do czynienia z kontynuacją obowiązującej umowy dzierżawy w czasie 
przekraczającym okres 3 lat.  

Podjęcie niniejszej uchwały jest niezbędne do zawarcia przez Wójta Gminy Kleszczewo 
kolejnej umowy dzierżawy na okres 3 lat. 
 

W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 
przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 11 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 11 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  



Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr LVIII/497/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
 
Ad. 13 

Projekt Uchwały Nr LVIII/498/2023 w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie 
w trybie bezprzetargowym na okres 3 lat części nieruchomości rolnej, stanowiącej własność 
Gminy Kleszczewo, oznaczoną numerami ewidencyjnymi 24/2 i 24/3 w obrębie ewidencyjnym 
Bylin przedstawiła Pani Sekretarz. Projekt Uchwały był omawiany podczas posiedzeń Komisji.  

Dotychczasowy dzierżawca zwrócił się do Wójta Gminy Kleszczewo z wnioskiem 
o przedłużenie umowy dzierżawy z dnia 1 września 2020 r. Wniosek dotyczy części działki 
gruntu o numerze ewidencyjnym 24/2, położonej w obrębie ewidencyjnym Bylin oraz części 
działki gruntu o numerze ewidencyjnym 24/3, położonej w obrębie ewidencyjnym Bylin 
o łącznej powierzchni 0,66 ha. 

Podjęcie niniejszej uchwały jest niezbędne do zawarcia przez Wójta Gminy Kleszczewo 
kolejnej umowy dzierżawy na okres 3 lat. 
 

W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 
przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 11 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 11 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr LVIII/498/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 14 

Projekt Uchwały Nr LVIII/499/2023 w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie 
w trybie bezprzetargowym na okres 3 lat część nieruchomości rolnej o powierzchni 1,58 ha, 
stanowiącej własność Gminy Kleszczewo, oznaczoną nr ewidencyjnym 17 w obrębie 
ewidencyjnym Poklatki przedstawiła Pani Sekretarz. Projekt Uchwały był omawiany podczas 
posiedzeń Komisji.  

Dotychczasowy dzierżawca zwrócił się do Wójta Gminy Kleszczewo z wnioskiem o 
przedłużenie umowy dzierżawy z dnia 01 września 2020 r. Wniosek dotyczy dzierżawy części 
działki gruntu o numerze ewidencyjnym 17, położonej w obrębie ewidencyjnym Poklatki o 
powierzchni 1,58 ha. 

Podjęcie niniejszej uchwały jest niezbędne do zawarcia przez Wójta Gminy Kleszczewo 
kolejnej umowy dzierżawy na okres 3 lat. 
 

W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 
przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 11 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 11 radnych. 



Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr LVIII/499/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 15 

Projekt Uchwały Nr LVIII/500/2023 w sprawie ustalenia cen za usługi przewozowe 
w transporcie zbiorowym środkami komunikacji gminnej przedstawiła Pani Sekretarz. Projekt 
Uchwały był omawiany podczas posiedzeń Komisji.  

Zgodnie z ustawą o publicznym transporcie zbiorowym, rada gminy może ustalać ceny za 
usługi przewozowe w publicznym transporcie zbiorowym w zakresie zadania o charakterze 
użyteczności publicznej w gminnych przewozach pasażerskich. 

Projekt uchwały przewiduje wprowadzenie bezpłatnych przejazdów na terenie:  
- linii 488 w miejscowościach: Bugaj, Kleszczewo, Krerowo, Krzyżowniki, Lipowiec, 

Markowice, Poklatki, Śródka, Zimin;  
- linii 489 w miejscowościach: Gowarzewo, Kruszewnia, Rabowice, Swarzędz, Zalasewo, 

Siekierki Wielkie, Trzek.  
Intencją wprowadzenia bezpłatnych przejazdów na liniach 488 i 489 jest dążenie do 

poprawy konkurencyjności komunikacji zbiorowej w stosunku do przejazdów indywidualnych, 
a ponadto wyrównywanie dysproporcji kosztów ponoszonych przez mieszkańców 
realizujących cele podróży położone poza granicami gminy.  
Obie linie stanowią istotny element sytemu połączeń komunikacyjnych, zwłaszcza związanych 
z dojazdem dzieci i młodzieży do szkół.  

Biorąc powyższe pod uwagę podjęcia uchwały należy uznać za uzasadnione. 
 
W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 

przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 11 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 11 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr LVIII/500/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 16 

Projekt Uchwały Nr LVIII/501/2023 w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2023 r. 
przedstawiła Skarbnik Agata Kaczmarek. Projekt Uchwały był omawiany podczas posiedzeń 
Komisji.  
Dochody zmniejsza się o kwotę 4 997 014,93 zł. 
Łączna kwota dochodów budżetu na 2023 r. wyniesie  87 169 029,31 zł, 

z tego: 
1) dochody bieżące w kwocie        63 448 237,89 zł 
2) dochody majątkowe w kwocie  23 720 791,42 zł. 

Po zmianie dotacje celowe na realizację zadań z zakresu administracji rządowej i innych zadań  
wyniosą 2 999 619,05 zł. 



Środki z Funduszu Przeciwdziałania COVID-19 zmieniają się do wysokości 11 634 844,63 zł. 

Wydatki zmniejsza się o 4 806 801,58 zł i łączną kwotę wydatków ustala się w kwocie 
100 952 952,10 zł, z tego: 

1)  wydatki bieżące w kwocie       63 789 378,12 zł,  
2)  wydatki majątkowe w kwocie  37 163 573,98 zł.  

Deficyt budżetu po zmianie wyniesie 13 783 922,79 zł. 
Wyodrębnia się środki z Rządowego Funduszu Inwestycji Lokalnych na wydatki 

majątkowe, z przeznaczeniem na zadanie: 
1) Budowa przystanków autobusowych na terenie gminy – 3 757,84 zł.” 

 
Zmieniono plan dochodów mając na uwadze:  
 
Dz. 750 Administracja publiczna  
- rozdział 75011 zwiększono plan dotacji celowych o 18 716,00 zł z przeznaczeniem na 

sfinansowanie zrealizowanych zadań wynikających z ustawy - Prawo o aktach stanu 
cywilnego, ustawy o ewidencji ludności oraz ustawy o dowodach osobistych, zgodnie  
z pismem Wojewody Wielkopolskiego nr FB-I.3111.398.2023.13.  

Dz. 751 Urzędy naczelnych organów władzy państwowej, kontroli i ochrony prawa oraz 
sądownictwa 

- rozdział 75108 zwiększono środki o 480,00 zł na przygotowanie i przeprowadzenie wyborów 
do Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej i do Senatu Rzeczypospolitej Polskiej, zgodnie  
z pismem Dyrektora Krajowego Biura Wyborczego Delegatury w Poznaniu nr 
DPZ.801.115.2023. 

Dz. 758 Różne rozliczenia 
- rozdział 75802 zwiększono środki o 282 649,50 zł z rezerwy subwencji ogólnej 

z przeznaczeniem na nagrody specjalne z okazji 250. rocznicy utworzenia Komisji 
Edukacji Narodowej, zgodnie z decyzją Ministra Finansów nr ST3.4751.1.14.2023.g. 

Dz. 801 Oświata i wychowanie 
- rozdział 80104 przesunięto dofinansowanie zadania pn.: ”Budowa przedszkola 

samorządowego w Kleszczewie, w tym dofinansowanie z Rządowego Funduszu Polski 
Ład - Program Inwestycji Strategicznych” w wysokości 5 406 885,57 zł na 2024 rok 

- rozdział 80153 zwiększono plan dotacji o 1 500,34 zł na wyposażenie szkół w podręczniki, 
materiały edukacyjne i ćwiczeniowe na podstawie decyzji Wojewody Wielkopolskiego 
nr FB- I.3111.456.2023.7. 

Dz. 852 Pomoc Społeczna 
- rozdział 85203 zmniejszono plan dotacji celowych o 155,20 zł w celu dostosowania poziomu 

środków do zakresu realizowanych zadań, zgodnie z pismem Wojewody Wielkopolskiego 
nr FB-I.3111.471.2023.7. 

- rozdział 85219 zwiększono plan dotacji celowych o 15 120,00 zł na dofinansowanie zadania 
wynikającego z art. 121 ust. 3a ustawy o pomocy społecznej, tj. na wypłatę dodatku 
w wysokości 400 zł miesięcznie na pracownika socjalnego zatrudnionego w pełnym 
wymiarze czasu pracy, realizującego pracę socjalną w środowisku w roku 2023, zgodnie  
z pismem Wojewody Wielkopolskiego nr FB-I.3111.445.2023.13. 



Dz. 853 Pozostałe zadania w zakresie polityki społecznej 
- rozdział 85395  zwiększono środki o 2 060,00 zł na dodatki na inne źródła ciepła dla 

gospodarstw domowych 
Dz. 855 Rodzina 
- rozdział 85503 zwiększono plan dotacji celowych o 500,00 zł na realizację zadań związanych 

z przyznawaniem Karty Dużej Rodziny, zgodnie z pismem Wojewody Wielkopolskiego  
nr FB-I.3111.161.2023.6. 

Dz. 900 Gospodarka komunalna i ochrona środowiska 
- rozdział 90005 zwiększono środki o 20 000,00 zł zgodnie z porozumieniem zawartym 

z WFOŚiGW w Poznaniu w ramach programu „Czyste Powietrze”. 
 
Zmieniono plan wydatków mając na uwadze: 
Dz. 600 Transport i łączność 
- rozdział 60016  zwiększono wydatki o 10 000,00 zł na zadanie pn.: „Poprawa bezpieczeństwa 

niechronionych użytkowników ruchu na drodze gminnej nr 329026P na odcinku Tulce - 
Szewce, powiat poznański w tym dofinansowanie z RFRD”, 

- rozdział 60020  zwiększono wydatki o 20 000,00 zł na zadanie pn.: „Budowa przystanków 
autobusowych na terenie gminy”. 

Dz. 750 Administracja publiczna  
- rozdział 75011 uwzględniono zmiany wynikające z zawiadomienia Wojewody w zakresie 

dotacji. 
Dz. 751 Urzędy naczelnych organów władzy państwowej, kontroli i ochrony prawa oraz 

sądownictwa 
- rozdział 75108 wprowadzono środki zgodnie z przyznaną dotacją z KBW. 
Dz. 801 Oświata i wychowanie  
- rozdział 80101, 80104, 80107, 80113, 80148, 80150, 80153 zwiększono środki z dotacji oraz 

na nagrody specjalne dla nauczycieli z okazji 250 rocznicy utworzenia Komisji Edukacji 
Narodowej oraz przesunięto środki na wniosek Dyrektorów Szkół,  

- rozdział 80104 zmniejszono wydatki na zadanie pn.: „Budowa przedszkola samorządowego 
w Kleszczewie, w tym dofinansowanie z Rządowego Funduszu Polski Ład - Program 
Inwestycji Strategicznych” - kontynuacja w 2024 roku, 

Dz. 851 Ochrona zdrowia Dz. 852 Pomoc Społeczna, Dz. 855 Rodzina 
- rozdział 85154, 85203, 85219, 85228, 85295, 85502, 85503, 85504 zmieniono plan 

wydatków zgodnie z pismem Wojewody Wielkopolskiego oraz na wniosek Kierownika 
Ośrodka Pomocy Społecznej, 

Dz. 853 Pozostałe zadania w zakresie polityki społecznej 
- rozdział 85395  zwiększono środki o 2 060,00 zł z przeznaczeniem na dodatki na inne źródła 

ciepła dla gospodarstw domowych, 
Dz. 900 Gospodarka komunalna i ochrona środowiska 
- rozdział 90004 zwiększono wydatki o 67 750,00 zł na zadanie pn.: „Włączenie społeczne 

mieszkańców Gminy Kleszczewo poprzez rewitalizację miejscowości Komorniki oraz 
Nagradowice” 

- rozdział 90005 zwiększono środki o 20 000,00 zł zgodnie z porozumieniem zawartym 
z WFOŚiGW w Poznaniu w ramach programu „Czyste Powietrze” 



- rozdział 90015 zwiększono środki o 120 000,00 zł na oświetlenie ulic, 
 

W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 
przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 11 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 11 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych, 
Uchwała Nr LVIII/501/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 17 

Projekt Uchwały Nr LVIII/502/2023 w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Kleszczewo na lata 2023-2041. 

Zgodnie ze zmianami w budżecie na dzień 25 października 2023 r., dokonano 
następujących zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Kleszczewo: 
1. Dochody ogółem zmniejszono o 4 640 969,99 zł, z czego dochody bieżące zwiększono 

o 765 915,58 zł, a dochody majątkowe zmniejszono o 5 406 885,57 zł. 
2. Wydatki ogółem zmniejszono o 4 450 756,64 zł, z czego wydatki bieżące zwiększono 

o 858 378,93 zł, a wydatki majątkowe zmniejszono o 5 309 135,57 zł. 
3. Wynik budżetu jest deficytowy i po zmianach wynosi -13 783 922,79 zł. 

 
Do załącznika nr 2 dodano następujące przedsięwzięcia: 

1. Remont zabytkowej szkoły w Markowicach, w tym dofinansowanie z Rządowego 
Programu Odbudowy Zabytków; 

2. Dotacja na odbudowę zabytków sakralnych na terenie gminy Kleszczewo, w tym 
dofinansowanie z Rządowego Programu Odbudowy Zabytków; 

3. Budowa świetlicy wiejskiej w Krerowie oraz rozbudowa/przebudowa budynku OSP  
w Gowarzewie, w tym dofinansowanie z RFPŁ PIS; 

4. Przebudowa dróg na terenie Gminy Kleszczewo, w tym dofinansowanie z RFPŁ PIS; 
5. Poprawa bezpieczeństwa niechronionych użytkowników ruchu na drodze gminnej nr 

329026P na odcinku Tulce - Szewce, powiat poznański, w tym dofinansowanie z RFRD. 
Dokonano zmian w zakresie następujących przedsięwzięć: 

1. Włączenie społeczne mieszkańców Gminy Kleszczewo poprzez rewitalizację 
miejscowości Komorniki oraz Nagradowice; 

2.  Program "Czyste powietrze" realizacja na podstawie porozumienia z WFOŚIGW; 
3. Budowa przystanków autobusowych; 
4. Budowa przedszkola samorządowego w Kleszczewie, w tym dofinansowanie z RFPŁ 

PIS. 
 

W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 
przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 11 radnych. 



Za przyj ęciem uchwały głosowało 11 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr LVIII/502/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 

Ad. 18 
Projekt Uchwały Nr LVIII/503/2023 w sprawie e udzielenia w 2024 r. dotacji na realizację 

zadań inwestycyjnych obejmujących finansowanie prac konserwatorskich, restauratorskich lub 
robót budowlanych przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków lub gminnej ewidencji 
zabytków, ich rozliczania oraz kontroli w ramach Rządowego Programu Odbudowy Zabytków 
przedstawiła Pani Skarbnik. Projekt Uchwały był omawiany podczas posiedzeń Komisji. 

W roku 2024 Gmina Kleszczewo udziela dotacji:  
1) Parafii Rzymskokatolickiej pw. Wszystkich Świętych w Kleszczewie ul. Lipowa 3 na 

dofinansowanie konserwacji i renowacji podłogi w zabytkowym kościele pw. Wszystkich 
Świętych w Kleszczewie w wysokości 408 500,00 złotych;  

2) Parafii Rzymskokatolickiej pw. Narodzenia Najświętszej Maryi Panny w Tulcach ul. 
Pocztowa 1 na dofinansowanie prac konserwatorskich i restauratorskich obejmujących badania 
konserwatorskie polichromii ścian wewnętrznych w zabytkowym kościele pw. Narodzenia 
NMP w Tulcach etap I w wysokości 408 500,00 złotych;  

3) Parafii Rzymskokatolickiej pw. Św. Jana Chrzciciela w Krerowie na dofinansowanie 
prac konserwatorskich i restauratorskich obejmujących ceglaną elewację w zabytkowym 
kościele pw. Św. Jana Chrzciciela w Krerowie etap I w wysokości 408 500,00 złotych. 
 

W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 
przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 
 
W chwili głosowania na sali obecnych było 11 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 11 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr LVIII/502/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 19 
 Przewodniczący Rady powiedział, że Radni mają dostępną w systemie eSesja 
informację dotyczącą oświadczeń majątkowych Wójta Gminy i Przewodniczącego Rady 
Gminy. Wszystkie osoby, które miały złożyć oświadczenia dopełniły tego obowiązku  
w terminie. 4 radnych i 2 pracowników miało drobne poprawki do wyjaśnienia z Urzędem 
Skarbowym. 
Ad. 20 
 Radna Maria Wilczyk powiedziała, że Komisja Rolnictwa i Ochrony Środowiska  
w dniu 16 października 2023 r. omawiała temat wycinki drzew, nowych nasadzeń i pomników 
przyrody na terenie gminy Kleszczewo oraz sprawy bieżące wynikające z działalności Gminy. 



 Radny Łukasz Szymczak poinformował, że Komisja Finansowo - Gospodarcza podczas 
posiedzenia omawiała realizację i plany w zakresie inwestycji realizowanych ze środków 
własnych i zewnętrznych oraz sprawy bieżące wynikające z działalności Gminy. 
 

Radna Monika Dembska powiedziała, że tematem posiedzenia Komisji Oświaty Kultury  
i Sportu było podsumowanie Akcji Lato, działalność i plany na rok 2024 Gminnego Ośrodka 
Kultury i Sportu w Kleszczewie oraz sprawy bieżące wynikające z działalności Gminy. 
Ad. 21 
 
WYDARZENIA , SPOTKANIA 
- 25 września – odbyło się ostatnie z zebrań wiejskich, analizowane są wnioski z zebrań. 
- 25 października – odbyło się spotkanie z ZTM w sprawie zmiany rozkładu jazdy autobusów. 
Zmiany planuje się wprowadzić od początku stycznia 2024 r. 
 
INWESTYCJE I REMONTY 
Zadania zakoń czone: 
- rewitalizacja parku w Komornikach  
Nowe inwestycje: 
- budowa oświetlenia ulicznego – dobiega końca procedura przetargowa; prace mają objąć 
uzupełnienie oświetlenia w Gowarzewie, Markowicach, Poklatkach, Tulcach i Kleszczewie. 
Inwestycje w toku: 
- budowa ul. Lawendowej wraz z kanalizacją sanitarną – etap III od Skrzyżowania z ul. 
Szałwiową do skrzyżowania z ul. Szafranową. Wykonawca wchodzi na budowę pod koniec 
miesiąca,  
- przebudowa drogi Krzyżowniki-Komorniki – prace w toku – w przyszłym tygodniu ułożenie 
masy asfaltowej na ścieżce rowerowej. Sukcesywnie będą prowadzone też prace na poszerzeniu 
i wzmocnieniu nawierzchni jezdni. 
Doszło dodatkowe zadanie – na długości ok. 60 m budowa wodociągu, który jest częścią 
inwestycji realizowanej na długości 600 m w drodze wojewódzkiej nr 434 przez Zakład 
Komunalny w Kleszczewie Sp. z o.o. w ramach przebudowy sieci wodociągowej w tej 
miejscowości. Termin wykonania do końca listopada powinien być zachowany, 
- przebudowa przez Gminę drogi powiatowej w Komornikach – prace trwają, została ułożona 
warstwa wiążąca asfaltu na odcinku pomiędzy terenem zabudowanym a autostradą, wzdłuż 
terenu mieszkalnego wykonywana jest nowa podbudowa, co jest związane z szerszym 
zakresem robót na tym odcinku. Środki z budżetu Gminy przy wsparciu powiatu poznańskiego, 
- budowa drogi do Bylina – w trybie zaprojektuj i wybuduj – etap dokumentacji (termin 
wykonania 30.11.2024 r.), dotacja z PROW, 
- budowa kanalizacji w Gowarzewie, trwa realizacja dodatkowego zakresu w części ulic 
Brzozowej i Trzeckiej w celu podłączenia wcześniej wybudowanej kanalizacji w ulicach 
osiedlowych. 
Rozpoczną się także prace w ulicy Siekiereckiej w związku z czyn należy się spodziewać 
pewnych utrudnień, 
- budowa przedszkola w Kleszczewie – wykonywane są elewacje i inne prace na zewnątrz 
dopóki pogoda na to pozwala. Dobiegły końca prace związane z przeglądem dokumentacji 



i ewentualnym wnoszeniem zmian. Ostateczny termin zakończenia budowy będzie możliwy do 
określenia po skompletowaniu całej dokumentacji i uaktualnieniu harmonogramu. Biorąc pod 
uwagę zaawansowanie prac i niekorzystne warunki do prowadzenia robót należy spodziewać 
się znacznego opóźnienia prac. 
- rozbudowa zaplecza sportowego przy stadionie w Kleszczewie – stan surowy budynku. Środki 
z programu Samorządu Wojewódzkiego Szatnia na Medal, 
- budowa trybun na stadionie w Kleszczewie. Obecnie trwa budowa kanalizacji deszczowej, 
która służy odwodnieniu terenu. Dotacja z Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich, za 
pośrednictwem Lokalnej Grupy Działania Trakt Piastów, 
- budowa placu zabaw w Ziminie w ramach programu „Wielkopolska Odnowa Wsi”. Termin 
wykonania prac do końca października, całość projektu do 15 listopada. 
 
INFORMACJE: 
 
Gmina w ostatnim okresie otrzymała dotacje z budżetu Państwa w wysokości: 
• 1.200.000 zł na zabytki – 3 kościoły, 
• 400.000 zł na renowację starej szkoły w Markowicach, 

• 1.739.315 zł na budowę ścieżki rowerowej do Szewc, 
• 8.000.000 zł na budowę dróg,  

• 2.000.000 zł na budowę żłobka,  
• zgodnie z informacją z poprzedniej sesji – 2.500.000 zł na świetlicę w Krerowie oraz 

rozbudowę strażnicy w Gowarzewie, 
Mamy też wstępne zapewnienie na 850.000 zł na cyberbezpieczeństwo – dotyczy 
administracji  -  w tym przypadku środki na zadanie wyznaczone w ramach projektów 
unijnych. 

Łączna kwota dofinansowań to  16.689.315 zł. 
 

Ogłoszony jest nabór na kanalizację z programu regionalnego UE, w związku z czym 
jest szansa na kontynuację robót. Z otrzymanych w ramach Polskiego Ładu środków byliśmy 
w stanie wykonać rurociąg przesyłowy z Nagradowic przez Komorniki do Gowarzewa. 
Niweluje to dotychczasowy zaporowy problem z pozyskiwaniem środków, czyli warunek 120 
osób na kilometr. Szansa na pozyskanie środków unijnych jest obecnie bardzo duża.  

 
Nowy ambulans dla podstacji pogotowia w Kleszczewie zastąpił dotychczas 

stacjonującą  karetkę. Podstacja pogotowia, dysponująca nowym ambulansem, to istotne 
zwiększenie poziomu bezpieczeństwa mieszkańców 

 
 Z powodów osobistych rezygnację z funkcji sołtysa Bylina złożył Pan Mieczysław 
Tomkowiak. 
27 października br. odbędzie się koncert z okazji „Dni Seniora”, seniorzy otrzymali specjalne 
zaproszenia, natomiast wszyscy są zaproszeni i mogą wziąć udział w koncercie zasiadając  
na trybunach. 
 



Ad. 21 
 Przewodniczący Maciejewski spytał czy na przystanku Poznańska/Leśna (w stronę 
Poznania) będzie wyłożona kostka ? Przystanek jest postawiony na ziemi przy kostce. 
Pan Wójt powiedział, że przypuszczalnie nie było tam miejsca na ustawienie przystanku 
w zatoce, ale będzie to jeszcze sprawdzone. 
 Radna Ewa Kirkowska spytała czy wiadomo kiedy ruszą prace na ulicy Siekiereckiej?  
Czy są jakieś informacje odnoście nagród dla Gminy za frekwencję wyborczą? 
Pan Wójt udzielił odpowiedzi: prace w ul. Siekiereckiej powinny rozpocząć się w najbliższych 
tygodniach, nastąpiło już przekazanie placu budowy. 
Jeżeli chodzi o frekwencję to wszystko wskazuje, że nasza gmina jest na I miejscu w powiecie 
poznańskim, Dopiewo i Suchy Las mają powyżej 20 tysięcy mieszkańców.  
Frekwencja w gminie Kleszczewo była doskonała. 
 Radna Monika Dembska spytała czy w Śródce zostanie wybudowany market Dino ? 
Pan Wójt odpowiedział, że toczy się aktualnie procedura zmiany planu. W ostatnim czasie 
inwestor nie zgłaszał się do urzędu i  nie mamy wiedzy czy jego plany są aktualne. 
Pani Sołtys Jolanta Fludra powiedziała, że w rozmowie z jej mężem inwestor poinformował, 
że czeka na zakończenie procedury planistycznej. 
 Radna Janina Strzelczyk spytała, czy można zrobić dodatkowe przejście dla pieszych 
na wysokości ul. Lipowej/Chaty Polskiej w Gowarzewie, poprawiłoby to znacznie 
bezpieczeństwo dzieci i osób starszych ? 
Pan Wójt odpowiedział, że wniosek w tej sprawie był składany do Zarządu Dróg Powiatowych 
w Poznaniu i była odmowa.  
 Radny Łukasz Szymczak spytał, co Gmina musi wykonać, jaki odcinek, aby podłączyć 
do kanalizacji drugą część Gowarzewa, tą za rzeczką ? 
Pan Wójt poinformował, że w ramach wniosku Gmina będzie występować o dofinasowanie 
wykonania kanalizacji w „starej” części miejscowości. Analizujemy jeszcze jaki byłby koszt 
realizacji inwestycji na poszczególnych ulicach, gdybyśmy chcieli objąć wnioskiem całą 
miejscowość. Zależy nam na jak najszybszym ściągnięciu jak największej ilości ścieków, aby 
kanalizacja jak najlepiej spełniała swoje zadanie. Mała ilość ścieków powoduje, że spływają 
wolno i zagniwają, co może powodować pewne uciążliwości. 
Szanse Gminy na pozyskanie środków są aktualnie spore. Znaleźliśmy się w grupie gmin, 
wśród których zapotrzebowanie na takie dofinasowanie nie jest już bardzo duże (z liczbą 
mieszkańców między 10 a 20 tysięcy mieszkańców). We wcześniejszych latach nasze wnioski 
nie otrzymywały odpowiedniej ilości punktów ze względu na niski stosunek liczby 
mieszkańców do długości sieci kanalizacyjnej. Większość tych obszarów, które w gminie 
jeszcze nie są skanalizowane mamy włączone do Krajowego Programu Oczyszczania Ścieków 
Komunalnych, a więc możemy zabiegać o środki. Pozostałe tereny były przewidziane do 
skanalizowania w ramach PROW. 

W związku z otrzymanym dofinasowaniem na budowę ścieżki do Szewc, Radny 
Szymczak zasugerował, aby uzgodnić z Powiatem Poznańskim wykonanie bezpiecznego 
połączenia tego odcinka z odcinkiem idącym od strony Tulec, do czasu wykonania drugiego 
odcinka do Gowarzewa. 
Pan Wójt powiedział, że wkrótce będzie ogłaszany przetarg na realizację inwestycji  
i to rozwiązanie jest przewidziane do wykonania. 



 
Ad. 23 porządku posiedzenia 

W związku z brakiem dalszych pytań i wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący 
Rady podziękował wszystkim za przybycie i zamknął obrady sesji o godzinie 18:10.  

 
 

    Za zgodność z przebiegiem obrad 
 

Protokołowała        Przewodniczący Rady Gminy 
        Agata Zdobylak                        Marek Maciejewski 

 


